

3.3 Die ersten Häftlinge The First Prisoners

1360 » Die ersten Gefangenen im KZ Dachau waren Mitglieder der Kommunistischen Partei Deutschlands (KPD), des sozialdemokratischen Reichsbanners Schwarz-Rot-Gold und der Sozialistischen Arbeiterjugend (SAJ). Weitere Verhaftungen richteten sich gegen Funktionäre und Mandatsträger der Gewerkschaften, der Sozialdemokratie und der katholisch-konservativen Bayerischen Volkspartei (BVP). Die Festnahmen führte die im März 1933 geschaffene Bayerische Politische Polizei durch.

The first prisoners in the Dachau concentration camp were members of the German Communist Party (KPD), the Social Democratic “Reichsbanner Schwarz-Rot-Gold” movement and the Socialist Workers’ Youth (SAJ). Other arrests targeted functionaries and officeholders of the trade unions, the Social Democrats and the catholic conservative Bavarian People’s Party (BVP). The arrests were made by the Bavarian Political Police that had been established in March 1933.



13614 Bericht der „Neuen Augsburger Zeitung“ über eine Razzia gegen Kommunisten in einem Augsburger Arbeiterviertel, 11. April 1933
Article in the “Neue Augsburger Zeitung” on a raid of Communists in an Augsburg working-class neighborhood, April 11, 1933
[Photo inscription: Upper left: Police unit in closed off area / Center: Police cars in front of the Pestalozzi school from where the action was led. / Bottom left: The closed off Pestalozzi Street / Upper right: One of the smeared houses / Upper right: Body search]



Alois Hundhammer (1900–1974)
13668 Der Historiker und Staatswirt Alois Hundhammer war ab 1932 BVP-Abgeordneter im Bayerischen Landtag. Er wurde am 26. Juni 1933 im Zuge der Verhaftungsaktion gegen die Bayerische Volkspartei in das KZ Dachau eingeliefert und am 22. Juli 1933 entlassen. Nach 1945 war er Mitbegründer der CSU Landtagsabgeordneter, Minister in mehreren Kabinetten und Vorsitzender des Kuratoriums für die Errichtung der Gedenkstätte Dachau.

Landtagsabgeordnete der Bayerischen Volkspartei (BVP) als Häftlinge beim Straßenbaukommando, Juni/Juli 1933
Enter von links: Alois Hundhammer
Foto: SS
Privatbesitz
State parliament representative of the Bavarian People's Party (BVP) as prisoner in a streetbuilding detail, June/July 1933
First from the left: Alois Hundhammer
Photo: SS

The historian and state economist, Alois Hundhammer, was a BVP representative in the Bavarian state parliament as of 1932. He was sent to the Dachau concentration camp on June 26, 1933 as part of the arrest campaign against the Bavarian People's Party and released on July 22, 1933. After 1945 he became a co-founder of the CSU (Christian Social Union), a state parliament representative, minister in numerous cabinets, and chairman of the committee for the establishment of the Dachau memorial site.



Franz Stenzler (1900–1933)
1444 Franz Stenzler war Mitglied des Zentralkomitees der KPD und der Bezirksleitung Südbayern. Seit 1932 gehörte er dem Reichstag an. Ende Mai 1933 wurde er verhaftet und in das KZ Dachau gebracht, wo er wochenlangen Misshandlungen ausgesetzt war. Am 22. August 1933 holten ihn SS-Männer aus seiner Arrestzelle und erschossen ihn „auf der Flucht“.

Foto: 1930
KZ Gedenkstätte Dachau
Photo: 1930

Franz Stenzler was a member of the central committee of the KPD and of the district leadership of South Bavaria. He had a seat in the Reichstag since 1932. He was arrested at the end of May 1933 and sent to the Dachau camp where he was exposed to weeks of mistreatment. On August 22, 1933, he was taken from his detention cell by SS men and shot “while trying to escape.”



Hugo Jakusch (1911–1991)
13631 Hugo Jakusch hatte sich 1928 der kommunistischen Jugend angeschlossen. Am 10. März 1933 wurde er in München festgenommen und am 22. März in das neu errichtete KZ Dachau gebracht. Im März 1935 wurde er entlassen. Nach seiner erneuten Verhaftung kam er im November 1936 wieder in das KZ Dachau. Im September 1939 kam er in das KZ Mauthausen. Von dort kehrte er im Februar 1940 völlig abgemagert und geschwächt zurück. Im Mai 1941 wurde er mit anderen Häftlingshandwerkern zu Installationsarbeiten in die SS-Kaserne in Nürnberg verlegt. Wegen seines mutigen Eintretens für seine Mitgefangenen genoss er als Capo hohes Ansehen. Im Juni 1943 kam er zur SS-Hochbergerschule in Neustift bei Innsbruck, wo Häftlinge SS-Kasernen aufbauten und einen Bunker errichteten; teilweise mussten sie auch für Bauern der Umgebung arbeiten. Nach der Befreiung kehrte Hugo Jakusch Ende Juni 1945 nach München zurück.

Hugo Jakusch als Häftling im Außenlager Neustift, Ostern 1945
KZ Gedenkstätte Dachau
Hugo Jakusch as a prisoner in the Neustift subsidiary camp, Easter 1945

Hugo Jakusch had joined the communist youth movement in 1928. On March 10, 1933 he was arrested in Munich and brought to the newly established Dachau concentration camp. He was released in March 1935. After he was again arrested, he was sent back to Dachau. In September 1939 he arrived in the Mauthausen concentration camp and returned from there completely emaciated and weak. In May 1941 he was transferred with other skilled workers to do installation work in the SS barracks in Nuremberg. He was highly respected as a Capo for his courageous defense of other prisoners. In June 1943 he arrived in the SS High Mountain School in Neustift near Innsbruck, where prisoners built SS barracks and an air raid shelter. Sometimes they had to work for farmers in the area. After liberation, Hugo Jakusch returned to Munich at the end of June 1945.



Josef Simon (1865–1949)
13621 Der Nürnberger Sozialdemokrat, Gewerkschafter und Reichstagsabgeordnete Josef Simon wurde am 3. Mai 1933 in Berlin verhaftet und im Juni 1933 in das KZ Dachau gebracht. Im Januar 1934 entlassen, kam Simon wegen Verbreitung illegaler SPD-Schriften 1935 erneut für vier Monate in Haft. Nach dem Krieg beteiligte er sich maßgeblich am Wiederaufbau der Gewerkschaften und der SPD in Nürnberg.
Foto: um 1930
Archiv Walter Simon, Nürnberg
Photo: around 1930

The Nuremberg Social Democrat, trade unionist and Reichstag representative, Josef Simon, was arrested on May 3, 1933 in Berlin and sent to the Dachau concentration camp in June 1933. Released in January 1934, Simon was again imprisoned in 1935 for four months for distributing illegal SPD literature. After the war he played an important role in rebuilding the trade unions and the SPD in Nuremberg.



13669 Sozialdemokratische Funktionäre und Gewerkschafter im KZ Dachau, 1. Juli 1933
Foto: SS
KZ Gedenkstätte Dachau
Mit dem Schmähschild „Ich bin ein Klassenbewusster S.P.D.-Bonze“ (abwertende Bezeichnung der Kommunisten für sozialdemokratische Funktionäre) versuchte die SS die kommunistischen Häftlinge gegen Sozialdemokraten und Gewerkschafter aufzuhetzen.
Der 66-jährige Sozialdemokrat Josef Simon hatte sich geweigert dieses Schild zu tragen. Erst als ihm Schläge angedroht wurden, gab er nach. Das Foto wurde von der SS im Lager als Souvenir verkauft.

Social Democrat functionaries and trade unionists in the Dachau concentration camp, July 1, 1933
Photo: SS
With the defamatory sign “I am a class-conscious S.P.D. bigwig” (a pejorative label used by Communists to denote Social Democrats), the SS attempted to incite Communist prisoners against Social Democrats and trade unionists. The 66-year old Social Democrat, Josef Simon, refused to wear this sign. Only after he was threatened with beatings did he give in. The SS sold the photo in the camp as a souvenir.